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Zadeva: Svetniško vprašanje – Ali na Ljubljanskih Žalah res ni prostora za pokop? 

 

V skladu z 97. členom Poslovnika Mestnega sveta MOL, posredujem g. županu sledeče svetniško pobudo 

oziroma vprašanje in prosim za pisni odgovor. 

Pred nekaj dnevi smo lahko na enem izmed medijev spremljali soočenje gospoda Aleša Hojsa in gospe 

Dominike Švarc Pipan. Samo soočenje je bilo precej burno in je marsikomu pustilo grenak priokus. Ena 

izmed izjav pa posebej bode v oči in je relevantna za vse Ljubljančanke in Ljubljančane. Udeleženka 

soočenja je komentirala, da žrtve povojnih pobojev niso pokopane na Žalah, ker tam ni prostora (vir: 

https://twitter.com/n1slovenija/status/1659604836411752460?s=20). 

Postavlja se vprašanje, ali na Žalah na splošno, za nikogar ni več prostora ali morda ni prostora samo za 

določene ljudi? 

Pokop ljubega človeka in obiskovanje njegovega ali njenega groba nam lajša bolečino izgube. Omogoča 

nam prostor, kjer se lahko ponovno srečamo, postojimo in vsaj v mislih pogovorimo z osebo, ki smo jo 

izgubili. Ravno pogreb in z njim povezani rituali imajo izjemen pomen pri sledenju pojava človeške 

edinstvenosti, še zlasti simbolnega mišljenja. Simbolična misel nam daje možnost, da presežemo 

sedanjost, se spomnimo preteklosti in vizualiziramo prihodnost. Omogoča nam, da si predstavljamo, 

ustvarjamo in spreminjamo naše okolje. Prav pokop, ki sega več tisoč let nazaj v preteklo zgodovino 



 

človeštva, zagotavlja trden materialni zapis vedenja, ki je globoko duhovno in smiselno. Znanstvenikom 

celo omogoča, da izsledijo nastanek prepričanj, vrednot in drugih kompleksnih idej, ki se zdijo 

edinstveno človeške. 

Homo sapiens je nedvomno drugačen od katere koli druge danes živeče vrste. Homo sapiens je sapiens 

– umni človek zaradi svojega mišljenja in sposobnosti transcedence, ki jo opredeljuje govor-jezik in da, 

pogrebni rituali. Celo predstavnik naših prednikov, Homo naledi, katerega starost opredeljujejo 

znanstveniki na 250,000 let, je bil pokopan. Mi, Ljubljančanke in Ljubljančani, pa v l. 2023 ne najdemo 

prostora za dostojen pokop ljudi, ki so živeli v Ljubljani? 

Nedvomno je bilo medvojno in tudi povojno obdobje na našem območju izredno krvavo. To 

zgodovinsko rano, ki je še vedno nezaceljena, je potrebno zaceliti s pieteto, sočutjem in empatijo. Naša 

osnovna, človeška dolžnost je, da vrnemo pobitim ljudem, med njimi otrokom in nosečnicam vsaj 

dostojanstvo v počitku, če ga že niso imeli pri smrti. 

Moje vprašanje se tako glasi: 

 Ali na ljubljanskih Žalah res ni prostora za pietetni pokop žrtev medvojnih in povojnih pobojev, 

med katerimi je veliko mladih, žensk in tudi otrok? 

 Če ni prostora za žrtve povojnih pobojev, kje bomo pokopani Ljubljančanke in Ljubljančani, ko 

bo prišel naš čas? 

 

Za pisni odgovor se vam že vnaprej zahvaljujem. 

Lepo pozdravljeni, 

  

 

 

 

       Dr.Tina Bregant 

       Mestna svetnica SKSS 

        

          

 

 

 

         

 

 

 

 

 

 

 

 


